
 

 

 

 

 

 כיצד זה אפשרי לחטא לאחר התגלות הקב"ה?

שמעו  -ביציאת מצרים היו גילויים מיוחדים שכל העולם רעש מהם 

עמים ירגזון, חיל אחז יושבי פלשת וכו' וכן ראתה שפחה על הים מה 

שהיה שם התגלות של הקב"ה לעיל  ,שלא ראה יחזקאל בן בוזי, דהיינו

עד שבסוף הפרשה )י"ז, ז( כת' שהם  ,חטאו שלאחמ"כ ובכ"ז רואים כל,

ואומרים חז"ל ילקו"ש )יז, רמז רסא,  ,שאלו "היש ה' בקרבנו אם אין"

היה  ,מובא ברש"י שם( "משל לאדם שהרכיב בנו על כתפו ויצא לדרך

וכן  ,והוא נותן לו אותו הבן רואה חפץ ואומר 'אבא טול חפץ זה ותן לי'

 ,מר לו אותו הבן ראית את אבאשניה וכן שלישית. פגעו באדם אחד, א

 .אמר לו אביו אינך יודע היכן אני, השליכו מעליו, ובא הכלב ונשכו"

והדבר תמוה כיצד אכן לאחר כל הניסים והנפלאות האלו עם ישראל 

 הגיעו למצב כזה. 

 היצה"ר מטעה את האדם ברגע

וידעו  ,ואכבדה בפרעה ובכל חילו"ומרן ראש הישיבה זיע"א אומר עה"פ 

בהכבדי בפרעה  ,)יד, ד(, )וכה"א וידעו מצרים כי אני ה' "כי אני ה'מצרים 

ומפרש"י שכשהקב"ה מתנקם ברשעים שמו  ,ובכל חילו וגו' )שם, יח(

ורש"י מביא שלש הוכחות לכך מפסוקים. ]ובדרך אגב  ,מתגדל ומתכבד

שהאבן עזרא פירש ע"ז שידעו מצרים, זה  ,רואים בפסוק זה יסוד עצום

קב"ה רצה גם הנתבעים לפני מותם, ומבואר דה ,אלו שנשארו במצרים

טבעו שהקב"ה הוא השליט, רגע אחד קודם ששגם הנטבעים עצמם ידעו 

כי גם רגע אחד של אמונה זה דבר  -ואף שידיעה זו באה רק ע"י יסורים 

והמשגיח רבי יחזקאל לוונשטיין זצ"ל הביא את דברי  ,גדול מאוד

עלי דבר אחד בעניני אמונה וחביב  ,הרמב"ם בהקדמה לפיהמ"ש וז"ל

מ"מ  ,מכל אשר אלמדנו, ולכן אע"פ שדרך הרמב"ם לקצר בדבריו

בתחילת הרמב"ם שזה עניני אמונה והשקפה האריך הרבה להסביר 

 כי דבר אחד בעניני אמונה זה דבר גדול מאוד.[ ,ולבאר

ושואל מרה"י זיע"א שהר"ז דבר ברור ומציאותי שע"י הדין ברשעים 

למה צריך לזה הוכחות כ"כ רבות. ומתרץ מרה"י שזה  וא"כ ,שמו מתגדל

יצה"ר שתמיד מטעה את האדם, וצריך סייעתא דשמיא הדרכו של 

שבעיני אנשים יצא קידוש ה', )ואפי' אם ברגע הראשון האדם נסער ממה 

 שראה, ברגע שלאחמ"כ הוא נרגע והכל פג(.

פי' וא ,וזכורני שבזמן מלחמת ששת הימים כולם האמינו בבורא עולם

אמנם כאשר נגמרה המלחמה וחלפה  אלו שאינם שומרי תורה ומצוות,

ובאותו זמן רבה של ירושלים הגאון  ,הם שכחו את אמונתם זו ,הסכנה

כאשר עשה עצרת הודאה הוא הביא את דברי  ,רבי בצלאל ז'ולטי זצ"ל

שאליהו התפלל ענני  ,הגמ' בברכות )ט, ב( במעשה של אליהו ונביאי הבעל

וענני שלא יאמרו מעשה  ,שת הגמ' ענני שתרד אש מן השמיםודור ,ה' ענני

אותו 'ענני' שצריך לנס שתרד כשפים הוא זה, אמר הגאון רבי בצלאל 

שאפי' שהם  ,צריך ג"כ כדי שלא יאמרו מעשה כשפים. וזה מבהיל ,אש

אפילו  רואים איך שהאש יורדת מן השמים ומלחכת העצים והאבנים

ין הם יכולים לומר מעשה כשפים הוא מ"מ עד ,שהיה שם הרבה מים

 זה...

 

 

 

 

 

ונטה את  ,ובמדרש רבה )שמו"ר פרשה כא, ט( עה"פ ואתה הרם את מטך

שהמצרים היו אומרים שכל כוחו של משה רבנו זה  ,ובקעהו ,ידך על הים

שיסיר את המטה,  -וע"ז אמר הקב"ה 'הרם את מטך'  ,מהמטה בלבד

כדי שיהיה יותר ברור שכל הניסים זה מאת  ,ועם היד הוא יבקע את הים

 הקב"ה ומכוחו.

ורואים בפרשה דאי"ז רק באומות העולם אלא גם בכלל ישראל, וכמו 

, מה "ומטך אשר הכית בו את היאור"שרש"י מבאר את הפסוק )יז, ה( 

אומרים על אלא שהיו ישראל  ,תלמוד לומר אשר הכית בו את היאור

בו לקה פרעה ומצרים כמה מכות,  -המטה שאינו מוכן אלא לפורענות 

יראו עתה שאף  ,במצרים ועל הים, לכך נאמר אשר הכית בו את היאור

לטובה הוא מוכן, ע"כ. ומבואר שגם לעמ"י למרות שראו ניסים גדולים 

 ,מכח המטה ן היה מקום שהם יטעו ויאמרו שהכלועצומים כ"כ עדי

תן פתח לטעות ווהיצה"ר נ ,לרעה. אפשר לראות דברים בחושוכוחו רק 

 ועוד תירוצים שונים... ,מעשה כשפים, כוחו רק לרעה -בזה 

 ע"י 'שירה' ניתן להמשיך לחיות את מה שרואים

שאמרו  ,ברמח"ל מבאר את הענין שבשירת הים. ]שידוע שהוא ענין גדול

לו על כל עוונותיו[. ועפ"י הגמ'  מוחלין ,על זה שמי שאומר זאת בכל כוחו

שאומרת שבקשו לקבוע את חזקיהו למלך המשיח  ,בסנהדרין )צד, א(

ומה דוד  ,אמרה מידת הדין לפני הקב"ה רבש"ע ,ואת סנחריב לגוג ומגוג

לא עשיתו משיח,  ,מלך ישראל שאמר כמה שירות ותשבחות לפניך

יח. ובגלל חזקיה שעשית לו כל הניסים הללו ולא אמר שירה תעשהו מש

טענה זו חזקיהו לא נעשה למלך המשיח. והדבר טעון ביאור מה הענין 

ולבאר הדבר נמשיל זאת לדבר המקובל בדורנו,  ,הגדול ב'שירה'

שבשמחה מביאים איש מקצוע לצלם את כל הארוע והוא עומד ומצלם 

מאות  - ים חשובים ודברים לא חשובים כאחדדבר ,כל תזוזה וכל פעולה

מה צריך כ"כ הרבה הרי כבר החתן היה נוכח שם והוא ראה תמונות... ל

ומה הענין הגדול בתמונות, אלא שבס"ד חתונה זה דבר של פעם  ,הכל

וכאשר לאחר החתונה רואים שוב את התמונות נזכרים במה  ,בחיים

שהיה ומתענגים ע"ז וממש חוזרים לאותם דקות ולאותה חויה בעיני 

 ואפילו לאחר עשרות שנים. ,הדמיון

השירה זה כלי ביטוי בנפש להפוך דבר חולף  -אומר הרמח"ל  -ולהבדיל 

כל פעם כאשר אומרים 'שירה' חוזרים בהרגשים לאותם  -לדבר של קבע 

זמנים ומטביעים בנפש את הדברים. ולכן דורו של חזקיה לא יכול 

כי דורו של משיח צריך להיות דור שקבוע בו  ,להיעשות לדורו של משיח

ולא מספיק שיתפעלו פעם אחת ממה  ,ות בבורא עולםהאמונה והתל

שרואים אלא צריך לחיות זאת בכל רגע. וזה רק בכח השירה, שחוזרים 

רק כך אפשר לחיות בורא  הדבר ומחיים את המאורע בנפש האדם,על 

עולם. וזה מה שאומר המסילת ישרים )בהקדמה( שהוא רק בא להזכיר 

 ,תועלת יוצא מן החזרה עליו בהתמדה'האר ש'ומב ,את הידוע לבני אדם

לא מועיל מה שראו ומה שידעו פעם אחת  ,כי בלי לחזור ולהזכיר

 והמשיכו הלאה...

הגאון רבי שלמה וולבה זצ"ל סיפר שפעם בא אל המשגיח רבי יחזקאל 

אתה נמצא בבאר ממנו קרא לו רבי יחזקאל ואמר לו 'וכשיצא  ,זצ"ל
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והרב וולבה נבהל, מדוע  בורא עולם', עקב, בבאר יעקב יודעים שישי

ששם לא ידעו שיש בורא עולם, אמנם לאחמ"כ הוא הבין שיש 'ידיעה 

וזה שאל רבי יחזקאל האם רק  ,אך יש לדעת ולחיות זאת ,בעלמא'

 יודעים או שמחזקים שם את האמונה וחיים אותה גם שם.

די הגאון רבי מאיר חדש זצ"ל אומר 'מי חכם וישמור אלה ויתבוננו חס

ששומרים את זה ע"י  ,ה''. אם רוצים לזכות להמשיך את חסדי ה'

אם רוצים לשמור את יציאת מצרים כדי לזכור  הדברים ומתבוננים בהם,

את חסדי ה', לכן באה שירת הים שהיא כלי ביטוי בנפש לחזור ולחוות 

זאת, )ואפשר להתחזק גם ע"י מה שרואים בכל דור ודור, וכמו שכותב 

ה לסידורו 'בית יעקב', שהנס שכלל ישראל קיים אפילו היעב"ץ בהקדמ

זה נס יותר גדול מכל הניסים  ,שהם כבשה אחת בין שבעים זאבים

שארעו במצרים ובמדבר. ובכל הדורות רואים מסביב כ"כ הרבה אויבים, 

מקרוב ומרחוק... מדינות שלמות  -אנו מוקפים באויבים מכל הכיוונים 

ובכ"ז הקב"ה מצילנו מידם, יש  ,ותינו רח"לרוצים לעמוד עלינו לכלש

 ,והוא זה השומר עלינו בכל הדורות ,בורא עולם המנהיג את העולם תמיד

זה מה שמטביע את האמונה(,  ,וכשרואים זאת ומתבוננים בזה שוב ושוב

שפעם בבוקר לפני התפילה שמע  ,סיפר הגאון רבי חיים ברמן שליט"א

וראה איך  ,והוא הלך לשם רעש מכיון החדר של המשגיח רבי יחזקאל

אומר לעצמו 'נו אתה רואה, כך הם ו ,שהמשגיח לוקח ספסל ע"ג ספסל

 -וכך הם הלכו'  ,ובאמצע נהיה יבשה ,וכאן היה ים ,כאן היה ים ,הלכו

 כך חיים וחווים אמונה.

רבי משה טורק אמר לבניו שההכנה לזכירת יציאת מצרים בליל הסדר 

וכעת זה הזמן  ,טרודים בהכנותשהרי בערב פסח  ,זה בפרשיות אלו

ובכך לחיות את היציא"מ ולזכור  ,לראות את דברי חז"ל ולהתבונן בהם

 אותה.

 'עמל ' זה הכלי הנוסף להטביע את הדברים בנפש

'ראתה שפחה על  קמיל זצ"ל מחדד כאן נקודה נוספת, והגאון רבי חיים

כלל ובכ"ז היא נשארה שפחה...  -הים מה שלא ראה יחזקאל בן בוזי' 

ישראל למרות מה שהם ראו הם שבו וחטאו, ועיין במלבי"ם תהלים )קו, 

ז(, עה"פ וימרו על ים, בים סוף, שגם בתוך הים מרו, וכן אע"פ שהיה 

להם עמוד ענן ועמוד אש מיד אחרי זה אמרו "הלא זה הדבר אשר דברנו 

ורש"י פירש  אליך במצרים לאמר חדל ממנו ונעבדה את מצרים" )יד, יב(,

ם 'היו מקטני אמנה, אמרו, כשם שאנו עולים מצד זה אף המצריים ש

עולים מצד אחר ויבואו אחרינו, עד שרמז הקב"ה לים והקיאם ליבשה  

ומרן הרב שך זיע"א  ,וכו' לפיכך ויאמינו בה', אבל מתחילה לא האמינו'

אמר פעם 'דברים כדורבנות' אחר שא' האפיקורסים אמר שזה לא היה 

בשעות גאות ושפל בים שהוא דבר טבעי, עפ"ל, ואמר ע"ז נס, רק זה היה 

הרב שך שאין צריך להיות פרופסור גדול היושב על כסא עם כוס קפה 

כדי להגות רעיונות שוא מעין זה, שהרי בשעת הנס בים סוף עצמו גם כלל 

'אנו עולים מצד זה והמצריים מצד אחר' ורואים  -ישראל חשבו כן...

ותו הנס הגדול, להיות עבד נאמן לה', מוכן שאדם כדי שלא יחייב א

להרחיק לכת במחשבה הרחוקה מן המציאות, ואומר רבי חיים זצ"ל 

שבלי עמל ויגיעה זה לא קנין בנפש. כשזה נכנס כהרף  זה ,שסיבת הדבר

 עין זה יוצא כהרף עין. 

ומביא מרבי איצלה בלאזר שבכ"ז הקב"ה מראה גילויים אלו, כדי 

פשרות לבן אדם לראות לאן הוא יכול להגיע ולהזכיר שיהיה הזדמנות וא

לאדם שיש בורא עולם ושידע לעשות את רצונו ולהתרומם למעלה ראש, 

וכעין אדם שנמצא בדרך בחושך אפילה ואינו יודע להיכן ללכת אם יש 

לפתע 'ברק' אפי' שלאחר רגע זה נעלם הוא כבר יודע להיכן לצעוד. 

ות גבוהות כדי להראות להם להיכן הקב"ה רומם את כלל ישראל לדרג

אפשר להגיע, אמנם אם אח"כ לא מתקדמים ולא עמלים להשיג מדרגות 

חוזרים לאותו מצב. אין מתנות. בלי עבודה לא מגיעים לשום  ,אלו

 השגים.

 זוכים-כאשר עמלים ומתיגעים 

ומביא הגאון רבי חיים קמיל עוד, וילכו שלשת ימים במדבר ולא מצאו 

ם אלא תורה, שלרוממות שהגיעו היו צריכים להתפיס אין מי -מים 

בתורה היה לזה זכות קיום, אבל כעת זה  יםמתפיס ובמשהו, ואם הי

ומיד אח"כ נופלים מאיגרא רמא לבירא עמיקתא,  ,התרוממות לרגע

שבעוה"ז כל האומות מחרפין את  ,ומביא תנא דבי אליהו רבא )פרק ה'(

ד"ת שכך היו מצטערים עליה"  ישראל ואומרים.. וכי מה שכר יש להם על

יהיו כל אומות העולם  ,אבל לעתיד לבוא כשהקב"ה נותן שכר לישראל

וכן המלאכים בוכין בלבם ואומרים  ,אומרים אשרי העם שככה לו

 ,אשריהם ישראל שכל הצער והעינוי והלחץ שהיה להם חלף והלך לו

ת שהמלאכים ואומו ,נוידהי -ועכשיו כל אותה הטובה והגדולה יש להם 

העולם יצטערו שהם לא זכו לכל הטוב שבא לכלל ישראל ע"י העמל 

בעוה"ז, כי דווקא העמל והקושי בעבודה הם שמרוממים האדם לקנין 

 קבע בשלמות.

ושמעתי מהגאון רבי אברהם יצחק קוק שליט"א שהגאון רבי יעקב 

רבי אייזיק רוט זצ"ל  הגה"צשבשהותו ברוסיה  ,גלינסקי זצ"ל סיפר

ופעם בא  ,מסר נפשו והסכים להשכינו אצלו ,שהיה ת"ח גדול והיה מוהל

והוא ביקש מהרב רוט שימול את  ,אליו רוסי שהיה קצין בצבא רוסיה

'אתה הרי 'קומוניסט'  ,בנו, ולאחר המילה שאל הרב רוט את אותו רוסי

מושבע' ומדוע אתה מעונין שימולו את בנך, אמר לו אותו קצין, אני יודע 

אבל אני יודע שבסוף  ,היום היהודים סובלים ,יהודישהיום קשה להיות 

יהיה ליהודים טוב, ואני לא רוצה שבאותו זמן הבן שלי יזרק ויהיה 

 מרוחק, אני רוצה שגם הבן שלי יהיה אז משוייך ליהודים.

חז"ל אומרים )שמו"ר פרשה ה' פיס' ה'( שמשה רבינו לקח את בניו 

הראשונים  ,להוליכןאמר לו למה  ,הלך לבקש רשות מיתרוולמצרים 

בא להוסיף על הראשונים, )עץ יוסף(. א"א לזכות  האתמבקשים לצאת ו

בלי להשקיע, עדיף למרע"ה שבניו יהיו במצרים למרות הקושי, כדי 

שאח"כ הם יזכו להיות גם במתן תורה. ורואים שיתרו עצמו שלא היה 

לא זכה להיות במת"ת ]לפי דעה אחת  ,במצרים בקושי השיעבוד

וכמו שכת' בפסוק האחרון לפני הפסוקים של מת"ת )יח, כז(  ,[במדרש

 -ואחז"ל )פסיקתא דרב כהנא  ,וישלח משה את חתנו וילך לו אל ארצו

ובשמחתו לא יתערב  אל,אילו ישרלב יודע מרת נפשו  פסקא יב, אות ט(,

הוא לא סבל במצרים הוא לא זכה אח"כ  - זה יתרו ,(יד, יזר )משלי 

 להיות במת"ת.

א עוד הגאון רבי חיים קמיל זצ"ל שהמהרש"ם )בספרו עה"ת תכלת ומבי

מרדכי( אומר עה"פ ויצא הראשון אדמוני שכת' בחז"ל שבעקידת יצחק 

ובפשטות מבארים שהיה זה בכי של צער ע"ז שיצחק  ,המלאכים בכו

עומד להשחט. אך המהרש"ם מבאר שהמלאכים ראו לאיזה דרגה אדם 

ן ולכן הם בכו שלהם אין נסיונות והם לא יכול להגיע כשהוא עומד בנסיו

יכולים להגיע לדרגות אלו. ע"י הנסיונות, והעמל לעמוד בהם, אדם 

 מתגדל למעלה ראש.

הגאון רבי יחזקאל אברמסקי זצ"ל מביא ע"ז )חזון יחזקאל עמ"ס 

פסחים נ, א( את הגמ' שם שלעתיד לבוא עליונים למטה ותחתונים 

שהוא לא כ"כ כישרוני, ומאידך יש ומצייר זאת שיש מתמיד  ,למעלה

 ובעיני בני האדם הכשרוני הידען ,כשרוני שהוא לא כ"כ מתמיד גדול

אך בבי"ד של מעלה המתמיד הוא זה שיהיה  ,הגדול הוא יותר חשוב



חשוב, אדרבא הכשרוני שלא התמיד הוא יהיה למטה, שלמרות הקושי 

דיברו  שלו בהבנה הוא התייגע והתמיד כל הזמן. )ומספרים שפעם

הוא פרץ בבכי ו ,כדברים האלו בפני הגאון רבי אהרן קוטלר זצ"ל

וכל  מדוע הוא בוכה ואמר מה יש לי לעשות שנולדתי כשרוני...(ושאלוהו 

המטרה בנסיונות ובקשיים זה כמו שכת' בפסוק בפרשת עקב )ח, טז( 

"למען ענותך ולמען נסותך להטיבך באחריתך" כל מה שהקב"ה מביא 

 ונות לאדם זה כדי 'להטיבך באחריתך'.קשיים ונסי

 חידושי תורה ומתיקות בתורה באים רק בעמל

 ,תשמע בחדש ,אם שמוע בישן -בגמ' בסוכה )מו, ב( אם שמוע תשמע 

אם 'אך רש"י אומר שם  ,ובפשטות ההבנה שיוסיף להבין דברים נוספים

תתחכם בו  - תשמע בחדש ,מחזר על תלמודך ששמעת - אתה שומע בישן

דהיינו שבאותו דברים שכבר 'שמע בישן' יהיה לו  'חדשים להבין דברים

הבנה חדשה. עם תוספת עמל התורה אפשר להבין את אותו הד"ת יותר 

לעומק וביתר הבנה, אינו דומה שונה פרקו מאה פעמים לשונה פרקו 

זה לא רק שהזכות הלימוד גדולה יותר אלא שגם  ,מאה פעמים ואחת

יאור והבנה חדשה באותם הדברי מתווסף ע"י העמל הנוסף תוספת ב

 תורה.

שר' אבהו הלך  ,בקהלת רבה )ח, ד( ובירושלמי )פסחים יג, ב( אחז"ל

לקיסרין וחזר משם ופניו מאירים, וכשראוהו תלמידו אמרו לר' יוחנן 

מצא מטמון ושאלם מדוע אומרים כך, ואמרו  -שר' אבהו אשכח סימא 

מא אורייתא חדתא שמע לו שרואים זאת לפי פניו הבוהקות, אמר להם ש

אולי הוא מצא 'תורה חדשה', חידושי תורה, והם הלכו לר' אבהו  -

הוא שמע 'תוספתא  -ושאלוהו, אמר להם תוספתא עתיקא אמרון 

זהרו פניו. כל עמל אפי' באותו סוגיא עתיקא' ובגלל שנתחדש לו עוד ד"ת 

מל זה מוסיפה הבנה חדשה שיכולה להיות ניכרת על האדם, תורה בע

וידוע שפעם שאלו את ר' ברוך בער זצ"ל שאלה ומיד הוא  תורה אחרת.

ענה את התשובה ולאחר רגע הוא נזעק, ככה לומדים, מה עשיתי, ואז 

וכולו התאמץ  ה,עיהוא התחיל להתהלך הנה והנה והוא נתמלא ז

ואז הוא חזר על אותה התשובה מילה  ,יגע במחשבה על השאלהיוהת

זה תשובה  ,ם כעת זה היה כבר תשובה אחרתבמילה כמו בהתחלה, אמנ

 של 'תורה עם עמל התורה'.

הגאון רבי יחזקאל אברמסקי זצ"ל מביא בשם הגר"ח מבריסק 'וארט' 

כי מרים הם"  ,לשתות מים ממרה יכלו "ולא ,( -עה"פ )פט"ו פס' כג

וימתקו המים" אין מים אלא תורה.  ,אל המים "ויורהו ה' עץ וישלך

אין לו  -ולפעמים יהודי מגיע ל'מים' ולא יכול לשתותם כי מרים הם 

הקב"ה נותן לו עצה, להיות 'וישלך אל  -ואז ויורהו ה' עץ  ,חשק ללמוד

האדם מגלה  -ולפתע וימתקו המים  ,המים' להתחיל ללמוד אף בלי חשק

 את מתיקות התורה.

יש בזה מגיסי הרה"ג רבי אברהם צבי טויב שליט"א ותוספת נפלאה 

שאמר לי בשם הגרד"מ שמידל שליט"א, דיוק נפלא מדברי רש"י שכתב 

 ,המר נשאר מרשבד"כ  ,דהיינו המים נהיו מתוקים. -וימתקו המים 

וכאשר יחד אתו יש מתיקות זה נהיה ערב שהמתיקות יתר על המרירות, 

התה עצמו  רר שמוסיפים סוכוכגון כאשר מכינים 'כוס תה' גם לאח

אך במרה 'וימתקו  ,רק ע"י התוספת סוכר זה נהיה ערב לחיך ,נשאר מר

המים' זה לא רק שנהיה אפשרות לשתות את המים ע"י שהיה תוספת 

אלא שהמים עצמם נהפכו ונעשו למתוקים. כאשר אדם עמל אפי'  ,בהם

גע עליה ילאחמ"כ אותה התורה שהוא נתי ,אם בהתחלה זה קשה לו

 אחרי עמל מרגישים 'גישמאק' מיוחד בלימוד. ,שית לו למתוקהנע

סיפר לי נכדה של הרבנית ברמן, שהחזו"א כותב באיגרת )מובא במעשה 

ומאריך לתאר שלב אחר  ,איש( כמה עונג יש ע"י לימוד התוה"ק ברציפות

 ,עד שמונה שעות ברצפות ,וכו' ,שעתיים ,שלב איך מרגיש אחרי שעה

שא"א לתאר ולשער. ושאלה אותו הרבנית  שאז זה עונג כזה גדול עד

 ברמן, פעם הרגשת מתיקות זו, וכי לא כדאי לך לנסות להרגיש אותה.

 צריך לדעת להעריך בזמן, ולא להפסיד הזדמנויות

שלפני שהוא בא ללמוד בסלבודקא  ,סיפר הגאון רבי זבולון גרז זצ"ל

פרעה  אמר לו אביו שכת' במדרש )שמו"ר פר' כ' פיס' ט'( ויהי בשלח

אמר לאחד  ,משל לאחד שמצא צרור של מרגליות ולא היה יודע מה בידו"

אמר  ,אמר לו למה לי צרור שלך ,רצונך ליטול הצרור הזה שבידי ,בדרך

כיון שנכנס במדינה ישב  ,נטלה הימנו ,לו טול אותה ואיני עומד בפניך

נכנס אותו  ,וחרז הגדולות לעצמן והקטנות לעצמן והבינוניות לעצמן

ו את הצרור בעיר וראה את האיש שנטלו הימנו שפתחן בחוץ שמסר ל

אמר לו בק' רבוא והגדולה  ,ואדם בא ליקח ממנו ואמר לו קטנה זו בכמה

 ,והבינוניות בכמה אמר לו בח' מאות רבוא ,בכמה אמר לו באלף רבוא

אמר כל העושר הזה בידי היה וחנם הוצאתי  ,כיון שראה כך קרע בגדיו

, כך היה פרעה, הצרור של ש שכך הוציא מידואוי לו לאותו האי ,מידי

מרגליות אלו ישראל שהיו בידו... התחיל צווח קומו צאו, התחיל משה 

מונה אותם... כשראה פרעה כל האוכלסין התחיל צווח וי". שאל אותו 

הרי אותו אדם שנתן לחבירו את  ,אביו מה הדמיון בין המשל לנמשל

ובגלל שלא ידע את  ,ם ברשותוהאוצרות זה היה אצלו והוא יכל להשאיר

ערכם ושווים הוא נתן אותם לחבירו ואח"כ הוא ביכה ע"ז שהפסיד 

אותם מחוסר ידיעה, ומשא"כ פרעה לא היה לו אפשרות כלל להשאיר 

את בנ"י במצרים שהרי הוא גם היה בכור והוא חשש מלמות. וענה לו 

עמים, אביו שלאחר שפרעה ראה שבנ"י יוצאים ביד רמה, סגולה מכל ה

הוא הרגיש  ,יםיממלכת כהנים, גוי קדוש, לאחר שהם ניצלו את מצר

והוא הצטער  ,שהם עם מיוחד ונעלה עם כוחות אדירים וסגולות מאלפות

ע"ז שרק שיעבד את עמ"י לעבודת כפים בחומר ובלבנים כאשר הוא בז 

והוא לא מינה אותם להיות  ,להם ולא האריך אותם, אבל כשראה כל זה

כעת הצטער שלא ניצל אותם כראוי יני המדינה והמלוכה, מנהלים את ענ

 ,כשהיו תחת ידו, והוא אמר לו שכך זה שייך גם אצל בחורים בישיבה

שמבזבזים את הזמן בהרבה הזדמנויות ורק כי לא מעריכים אותו כראוי, 

ואח"כ כשמתבגרים ומביטים לאחור ומבינים מה היה ערכם לאלו שנצלו 

 אבל אז זה כבר מאוחר... אותו, צועקים 'ווי'

ואפשר להוסיף ע"ז תוספת שיש הנהגה בבריאה כמו שרואים אצל לבן 

בכל מקום שיש הרבה יהודים  -שאמר "נחשתי ויברכני ה' בגללך" 

וכמו שאכן רואים לאורך הדורות שבמקום שהיו יהודים  ,המקום פורח

זה ]וכגון בספרד ש ,וכאשר היהודים עזבו הכל קרס ,המקום פרח ושגשג

ועוד כהנה  ,והיום זה מקום קטן ובלתי נחשב ,היה שלטון ומעצמה

שידוע שהיתה שם העירה לודז' שהיתה מקום  ,רבות... וכעי"ז בפולין

וכבר אמר  ,כאשר העם היהודי פעל שם וכן וורשה ,מסחר ידוע ומפורסם

שכל מקום שגלו  ,רשב"י במגילה )כט, א(, בא וראה כמה חביבין ישראל

עינינו רואות שהמקום  ,אחר שהיהודים עזבו שםשכינה עמהם, אך ל

 נהפך למדינה שאינה נחשבת.[

ואצל פרעה ג"כ לפתע הוא ראה שהיהודים הם אלו שגרמו לשגשוג 

ם יהם ניצלו את מצרי ,וכאשר הם יצאו הם יצאו ברכוש גדול ,המקום

ולא היה מקום  ,ריק לגמרי מכל וכל -והשאירוה כמצולה שאין בה דגים 

ה בזכות כלל ישראל. ואז הוא הצטער ע"ז שבנ"י עזבו לטעות שהשפע הי

המצרי הרגיש 'אני עשיתי, הכסף שלי,  את ארצו בגלל שהוא הצר להם.

ולפתע נתגלה  ,והיהודי הוא העבד הבזוי שלי שעוזר מידי פעם ,הכל בזכותי'



'שלא יאמר אותו  ,הוא הולך גם הכסף הולך לו שהכל בזכות היהודי וכאשר

 -לעין כל שהם יצאו ברכוש גדול, כי הכל היה בזכותם  זה היה ניכר ,צדיק'

 ושלהם.

בחור בישיבה לפעמים לא שם אל ליבו כמה שהישיבה עוזרת לו לגדול  

ומי שהיה  ,הרי פעם היה 'מתיבתא' היו ישנים ואוכלים בבית ,ולהתעלות

ואח"כ הקימו  ,היה הולך לבית הכנסת לשמוע שם שיעורים חפץ לשמוע ד"ת

את הישיבות שמטרתם היא שהבחורים יהיו מנותקים מכל הבלי העולם 

שזה מעלה גדולה בפני עצמה מה  ,יתאיויהיו שקועים בתורה ובריתחא דאור

שזוכים להיות ולשהות בכזה מקום, וכמו שרואים בגמרא את מעלת המקום 

 ,)ברכות יג, ב( שרבנן הוו מצלי במקום דהוו גרסי שהגמ' אומרת ,של הלימוד

וביותר שהאוירה של , כי במקום הלימוד זה מקום מיוחד ומסוגל לתפילה

 ולפעמים לא שמים לב לכך. ,הישיבה משפיעה ותורמת לכל בחור

את  ,הגאון רבי יצחק זילברשטיין שליט"א )בספרו עמ"ס ברכות ל, א( מביא

שאומר שמקום של  ,הט"ז בסע"ק א'( דברי החת"ס )אוה"ח סי' ק"ב על

צדיקים זה מקום מסוגל לקבלת התפילה. הגאון רבי יחזקאל סרנא זצ"ל 

אמר שבדורנו לא מצויים 'עילויים' אמנם ישיבה שלימה היא 'עילוי' כי יש 

וודאי שישיבה היא לא פחותה ג"כ ממקום של  ,מתמיד ,למדן ,בה הכל, בקי

 אבל אז זה כבר מאוחר. ,ם 'ווי'צדיקים. וכאשר שמים לב לכל זה צועקי

 מעלת האדם להיות 'עומד בצדקו' בכל מצב

הגאון רבי חיים פנחס שיינברג זצ"ל אמר הספד על הגאון רבי ליב בקשט 

ופרש"י  ,ויוסף היה במצרים ,שכת' בתחילת פרשת שמות )פ"א פ"ה( ,זצ"ל

הוא יוסף שהיה  ,הוא יוסף הרועה צאן אביו ,להודיעך צדקתו של יוסף

שהמעלה הגדולה  ,ם ונעשה מלך ועומד בצדקו. אמר רבי חיים פנחסבמצרי

הוא תמיד עומד בצדקו ולא  ,של האדם זה שהוא לא נתון למצבי הסביבה

ר איז גיווען למיל יוסף דער הדברים והמצבים שיש בסביבתו, 'א מפריע לו

 .'זלביקר

המשגיח הגאון רבי יחזקאל לוונשטיין זצ"ל אמר שבמנהג שבעולם בחור 

שיבה הוא 'חשוב' ולאחר שהוא מתחתן נכנס בו טבע והרגלים של אשה י

וכאשר הוא כבר מתחיל לטפל בילדיו הוא נעשה לילד... כי מכח ההרגל 

שאר אותו יוהסביבה טבעו של אדם להשתנות, והגדלות של האדם זה לה

דבר בכל מקום ובכל מצב, ואין הבדל בין הזמן ובין ביה"ז, בין כשהולך 

 כשבבית, בין שישי וש"ק לשאר ימות השבוע, וכן הלאה כידוע.  ברחוב ובין

 ,ובפרשה רואים דבר זה, בני ישראל יוצאים ממצרים והם עסוקים במצוה

וכעת הם עוסקים בביזת הים, והם שוכחים מהשבועה  -לנצל את מצרים 

חכם לב יקח "ורק משה רבינו ה ,שהשביע אותם יוסף להעלות את עצמותיו

בעצמות יוסף, וכן אח"כ בביזת הים ויסע משה את היה עסוק  ,"מצוות

בעל כרחם, לאחר שהם ראו את כוחו של הקב"ה הם לפתע עוזבים  -ישראל 

הכל ומתחילים להיות שקועים בביזת הים, ומאבדים את החכמת לב לחפש 

מצוות למצוא חן בעיני ה', ברגע אחד אפשר לאבד הכל כאשר המצב מסביב 

משתנה.

בבין הזמנים הוא אחרת, בימי  -ם לפי המקום ולפי הזמן יש בחורים שמשתני

ועוד כה"ג...  ,שישי ושבת הוא אחרת, הוא לא בישיבה הוא מתנהג אחרת

עמד בצדקו בכל מקום ובכל  -אבל בן תורה צריך לדעת ש'יוסף היה במצרים' 

 זמן.

לאחר נישואיו היה ממשיך להגיע ללמוד  ,הגאון רבי חיים אהרן טורצין זצ"ל

ורה"י הגאון רבי  ,והוא היה נמצא בכל הסדרים בלי להפסיד ,בת חברוןבישי

שהוא נשאר אותו בחור ישיבה ובבית יש  ,יחזקאל סרנא זצ"ל התבטא עליו

 לו אשה... זה מעלתו של בחור ישיבה.

שם  ,ועמלים ויגעים לעלות ולהתעלות ,ודווקא כאשר מסביב יש רפיון

ת הגדולות ומשם זוכים מקבלים את הסחורה הטובה, שם יש את ההצלחו

 לסיעתא דשמיא מיוחדת.

 אדם חייב לעשות לעצמו 'מחייבים' כדי להמנע מנסיונות

זצ"ל מקשה עה"פ "כי אמר אלוקים פן ינחם העם  הגאון רבי ליב באקטש

 ,בראותם מלחמה ושבו מצרים", וכי יש חשש שעם ישראל ישובו למצרים

יצאו ממצרים והם זוכרים היטב את הסבל והעינוי  הםרק לפני רגע הרי 

שהתורה באה  ,ומתרץ? ומהו החשש שישובו למצרים ,שהיה להם שם

כאשר יש חשש ואפי'  -פסוק אח"כ כמו שכת' ב ,ללמדנו שיש מושג של 'ויסב'

 הוא צריך להסתובב וללכת מדרך אחרת. ,רחוק שיהיה לאדם נסיון

וכמו שאמר מרן רה"י זיע"א שאדם  ,אדם צריך להזהר לא להכנס לנסיון

וכמו שאמר פעם  ,צריך לדאוג לכך שהוא יהיה מוכרח לעשות מעשים טובים

 ,יגע עליהםיומת אבל בכ"ז הוא מתאמץ ,שלפעמים קשה לו לומר שיעורים

 ,כי בלי זה הקב"ה יסובב שיהיו לו טרדות אחרת, אדם צריך להיות 'מוכרח'

ובכך לשמור עצמו ולעשות רק מעשים טובים, וכ"ה בברכת פרץ למרן הקה"י 

 )עמ' כז(, ולכן לחפש מקום של אוירה של התמדה וירא"ש ועוד ועוד.

היו רעבים שבדורות קודמים  ,נבוים זצ"ליואומר הגאון רבי שמואל בר

עד כדי שהיו צריכים מגבות לספוג הזיעה,  ,ופעמים היה חם ,היה קר ,ללחם

ולכן היה  ,ובכ"ז היו מיגעים ולומדים ,וכגון כאשר ישיבת מיר היתה בשנחאי

עתא דשמיא מיוחדת להצליח, ולצערנו בדורות אלו אפי' כל שינוי קטן יסי

ם להתחבר וכיצד אנו רוצי ,במזג אויר יכול להפריע לשקיעות בלימוד

 לתורה...

ומביא עוד שיש אנשים שבשביל מצוות מיוחדות וכגון ארבעת המינים 

ופתאום כאשר יש 'מבצע' על מוצר  ,משקיעים כל פרוטה שקיימת בכיסם

ואומר רבי שמואל  ,בזול יוצאים על חשבון הסדר כדי להרוויח פרוטות אלו

הרבה  שווהזצ"ל שמצוות תלמוד תורה זה לא פחות ממצות לולב... והיא 

 א מפנינים'.'יקרה הי -כסף 

אם רוצים להתחבר ולהתקשר עם התורה צריך להשקיע עליה ולהקריב 

ואז אורח  ,למענה. ואז אפשר להיות מחוברים לדף גמרא ולהיות בן ישיבה

 חיים למעלה למשכיל.
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